
خبــــر
»سایه« در سوگ همسرش نشست

آلما مایکیال، همسر امیرهوشنگ ابتهاج )هــ.ا.سایه( از دنیا 
رفت. یلدا ابتهاج، فرزند این شاعر پیشکسوت با انتشار تصویری 
از کودکی خود در آغوش مادرش نوشته است: »مادرم برای بهار 
در راه صبر نکرد و رفت...« هوشنگ ابتهاج در سال ۱۳۳۷ و در 
سن ۳۱ سالگی با آلما مایکیال ازدواج کرد. یلدا )متولد ۱۳۳۸(، 
کیوان )متولد ۱۳۳۹(، آسیا)متولد ۱۳۴۰( و کاوه)متولد ۱۳۴۱( 
۴ فرزند آنها هستند. در کتاب »پیرپرنیان اندیش« گفت وگوی 
»سایه« با میلاد عظیمی آمده است: »... سایه بدون مقدمه - و تو 
گویی صرفا برای ثبت در تاریخ - می گوید: «می دونید من چطوری 
زن گرفتم؟« روز نهم مهر ۱۳۳۷ در میدان فوزیه، اون خیابونی 
که سمت جنوب می ره، تو بالاخونه یه محضر قراضه ای که وقتی 
داشتیم از پله ها بالا می رفتیم می ترسیدم که پله ها خراب بشه. 
۲۷۰ تومن خرج عروسی ما شد؛ یعنی من پولو به محضریه دادم و 
بعد شوهر خواهرم که به عنوان شاهد همراه ما بود، دید که خیلی 
خشک  و خالی شده، رفت یه جعبه شیرینی خرید و به محضری ها 
داد. بعد من دست آلما رو گرفتم و رفتیم خونه….« میلاد عظیمی 
همچنین در پی این موضوع در صفحه شخصی اش نوشته است: 
»درگذشت خانم آلما، زن نازنینی بود خانم آلما. مهربان، ساده، 
صمیمی، بلندنظر، خوش ذات. استوار و باورمند به انسان و بهروزی 
نهایی اش. عاشق سایه. عاشق فرزندانش. از روزگار تلخی دید اما 
تلخ نشد. در پیرانه سر هم زندگی را دوست داشت. نگاه روشنی 
به زندگی داشت. شیرین بود. سبک روح بود. در این دنیای تیره 
و پرعقده، می کوشید در حد توانش بر نیکی و روشنی زندگی 
بیفزاید. برای همین محترم بود. سایه در زندان این غزل را برای 

آلما گفت: 
بود که بار دگر بشنوم صدای تو را

ببینم آن رخ زیبای دلربای تو را 
به ناز و نعمت باغ بهشت هم ندهم

کنارسفره نان و پنیر و چای تو را
وقتی هم به اجبار از آلما دور بود، این غزل را گفت: 

هوای روی تو دارم نمی گذارندم
مگر به کوی تو این ابرها ببارندم

مرا که مست توام این خمار خواهد کشت
نگاه کن که به دست که می سپارندم

سایه همیشه می گفت که بدون آلما نمی داند دنیا چگونه 
جایی برای او خواهد بود. این چند سال که خانم آلما بیمار بود، 
کنارش ماند و حتی برای چند روز هم  به ایران نیامد. دائم بر جان 
او می لرزید. وقتی خانم آلما در بیمارستان بستری بود با هر زنگ 
تلفن بند دل سایه می گسست. بیش از هفتاد سال باهم زیسته 
بودند؛ از زمانی که آلما دخترک مدرسه ای بود و سایه راه نشین 
عشق او شده بود تا این اواخر که بیماری نای و نفس خانم آلما را 
گرفته بود و شاعر پیر کنار بسترش می نشست و نفس کشیدنش 

را تماشا می کرد. 
به پایداری این عشق سربلند قسم که… 

                من بر همان عهدم که با زلف تو بستم
پیمان شکستن نیست در آیین مردان«
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تــلویزیــون

بـــازیگر نقش اصلی »زیرخـــاکی« در اولین 
گفت وگویی که درباره فصل سوم این سریال با 
برنامه »سریالیست« داشته، از ویژگی های این 
فصل و سختی کار در فضـــای جنگی حرف زده 
است. پژمان جمشیـــدی، مهمان تلفنی برنامه 
»سریالیست« بود و در گفت وگو با پدرام کریمی 
درباره سریال »زیرخاکی۳« گفت: »زیرخاکی۳« 
را عیدی مردم به خودم می دانم که اجازه می دهند 
با حضور در سریال ها در خانه هایشان دیده شویم. 
حضور در سریال مناسبتی برای من اتفاق جذاب 
و شیرینی است که می توانم در عیدنوروز در 
تلویزیون جلوی دیدگان مردم باشم. از سریال های 
مناسبتی که در ماه مبارک رمضان و نوروز پخش 
شده است خاطرات خوبی دارم. وی افزود: در 
روزهای آخر تصویربرداری فصل سوم سریال 
»زیرخاکی« هستیم و امیدوارم این بار هم مثل 
۲ فصل قبلی مورد اقبال مخاطبان قرار بگیرد. 
سریال سختی است اما به خاطر اینکه عوامل 
خیلی خوبی داریم شیرین می گذرد. این فصل 

از سریال ۱۴ قسمتی است و فکر می کنم از ۲۹ 
اسفند پخش آن شروع شود و تا ۱۴ فروردین ادامه 
داشته باشد. این بازیگر در ادامه درباره مقایسه 
فصل های مختلف این سریال توضیح داد: فصل 
اول »زیرخاکی« کمی خانوادگی تر بود و بیشتر 
سه کاراکتر فریبرز، پری و کاوه را می دیدیم. فصل 
دوم کمی اتفاقات جنگی اضافه شد. در فصل سوم 
اسارت را می بینیم. قصه از اسارت شروع می شود 
و اتفاقات جذاب و بدشانسی های فریبرز همچنان 
ادامه دارد. هم تمِ اسارت و هم تمِ جنگ را داریم. 
نمی توانم پیش بینی کنم که سریال چقدر مورد 
اقبال قرار می گیرد. همه عوامل از بالاترین رده 
که تهیه کننده کار باشد تا ما که کار را همراهی 
می کنیم تلاش کردیم سریال مورد اقبال قرار 
بگیرد. بازیگر سریال »پژمان« درباره تحلیل 
خود از برنامه »سریالیست« خطاب به کریمی 
اظهارکرد: به خاطر علاقه ام به شما و مجتبی 
فرجی که سال هاست او را می شناسم، بعضی 
از قسمت های برنامه »سریالیست« را دیده ام. 

از زمانی که جام ستاره ها را برگزار می کردم و 
مجتبی جوان تر بود و به من کمک می کرد، او را 
می شناسم. برایش خوشحالم که پله های موفقیت 
و ترقی را طی می کند. گاهی سریال داشتم و 
به خاطر همزمانی با زمان فیلمبرداری نتوانسته ام 
برنامه را ببینم؛ خصوصیت خوب اخلاقی ماست 
که معمولا تلاش می کنیم رودروی هم از یکدیگر 
تعریف کنیم، اما صادقانه فکر می کنم برنامه هایی 
از این دست باید زیاد باشد که بدون تعارف کارها 
را نقد کنند و فکر می کنم باعث ترقی شود بیش تر 
از اینکه بخواهد باعث سرخوردگی شود. وی 
با بیان اینکه در رای گیری ها برخی خوشحال 
و برخی ناراحت می شوند، تاکیدکرد: آنچه که 
برای من به عنوان یک بیننده اهمیت دارد این 
است که یک برنامه رسالت خودش را انجام بدهد. 
فکر می کنم »سریالیست« برای نقد صادقانه 
بسیار تلاش می کند و باعث بالابردن سطح کیفی 
سریال ها می شود. نمی توانیم منکر این باشیم که 
در سال هایی دچار افت کیفی سریال ها بودیم 
اما امثال این برنامه ها باعث می شود سازندگان 
کارهای تلویزیونی بیشتر به خودشان بیایند و 
مراقب کیفیت کار باشند تا روز به روز شاهد پخش 
سریال های با کیفیت تری از تلویزیون باشیم. 
جمشیدی در پایان با اشاره به گرفتگی صدایش 
توضیح داد: صدایم کمی گرفته است. در سریال 
»زیرخاکی« در لوکیشن های جنگی بوده ام و 
ناخودآگاه از انفجارها درمی روم. کارهای جنگی 
خیلی سخت است. سکانس های کمی در قیاس 
با کارهای بزرگی که در سینما ساخته می شود، 
داریم، اما زمان پخش سریال خواهید دید که در 
»زیرخاکی۳« چه پروداکشن پروپیمانی داریم. 
سکانس های سخت، هیجان انگیز و عجیب و 
غریبی در این سریال داریم. صدای گرفته من هم 
به داستان این کار برمی گردد. امیدوارم در پایان 

کار روسفید باشیم. 

علیرضا غفاری گوینده و مجری رادیو و 
تلویزیون براثر سکته قلبی درگذشت. غفاری 
متولد ۱۳۳۴ در تهران و فارغ التحصیل رشته 
کارگردانی در مقطع کارشناسی ارشد و 
کارشناس ارشد کارگردانی تئاتر بود. مدیر 
گروه گزارش صدای جمهوری اسلامی ایران، 
مدیر کل روابط عمومی و امور بین الملل 
شهرداری تهران ، بنیانگذار و مدیر مسئول 
»همشهری« نشریه داخلی شهرداری تهران، 
دبیر و عضو شورای نظارت بر نمایش مرکز 
هنرهای نمایشی  از جمله فعالیت های مرحوم 
غفاری بود. قائم مقام دبیر اولین جشنواره عکس 
ورزشی ایران، مدیرعامل شرکت تبلیغاتی سوره 
پیام، انتشار بیش از ده ها مقاله تخصصی علوم 
ارتباطات و... از دیگر مسئولیت ها و فعالیت های 

غفاری بود.

علیرضا غفاری 
درگذشت

هوتن شکیبـــا و کاظم سیاحی به تازگی 
به عنوان  صداپیشگان برنامـــه نمایشــی 
»مهمونی« ایرج طهماسب معرفی شده اند. 
علاوه بر هوتن شکیبا و کاظم سیاحی، از سهیل 
مستجابیان، الی امامی، امیر ادیب و نازنین 
شعبانی هم به عنوان دیگر صداپیشه های این 
مجموعه نمایشی نام برده شده است. مجموعه 
نمایشی »مهمونی« به کارگردانی ایــــرج 
طهماسب و تهیه کنندگی حسن خدادادی 
این روزها در حال ضبط است و برای پخش 
از شبکه نمایش خانگی  و ویژه نوروز ۱۴۰۱ 
آماده می شود. »مهمونی« جدیدترین اثر ایرج 
طهماسب پس از چهار سال دوری از سینما و 

تلویزیون است.

 »شکیبا« 
در برنامه »طهماسب« 

وزیرخارجه روسیـــه در پی دیدار بـــا 
همتایانش از ترکیه و اوکراین در یک نشست 
خبری گفت: مسکو هرگز به دنبال جنگ نبوده 
و می خواهد درگیری در اوکراین پایان یابد. به 
گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری آناتولی، 
سرگئی.لاوروف، در دیدار با دیمیترو کولبا و 

مولود چاووش اوغلو، وزرای خارجی اوکراین 
و ترکیه همچنین به این نکته اشاره کرد که 
مسکو آماده بررسی تضمین های امنیتی 
برای کیِ یف است و احتمال برگزاری نشست 
بین روسای جمهوری روسیه و اوکراین را 
نیز رد نکرد. وزیر امورخارجه روسیه افزود: 

انتظار وقوع یک جنگ اتمی را نداریم، من 
نمی خواهم به این مساله اعتقادی داشته 
باشم. مایلم بگویم که این مساله اتمــی از 
سوی سیاستمداران غربی که عضــو ناتــو 
هستند مطرح شده است. لاوروف همچنین 
اظهارات مطرح شده از سوی لیز.تراس، وزیر 

امورخارجه انگلیس را مورد انتقاد قرار داد که 
گفته بود مسکو احتمالا به کشورهای عضو 
بالتیک و مولداوی حمله می کند. وی ادامه 
داد: ما هرگز نگفته ایم که برای کشورهای 
عضو ناتو برنامه داریم. این لیزتراس بود که 
چنین مساله ای را مطرح کرد و گفت، اگر 
ولادیمیرپوتین، رئیس جمهوری روسیه، 
اوکراین را از دست ندهد، دیگر نمی توان 
جاه طلبی هایش را محدود کرد و آن وقت 
نوبت کشورهای عضو بالتیک و مولداوی است. 

سرگئی لاوروف: 

 برنامه ای برای کشورهای عضو بالتیک نداریم

جزئیات »دورهمی« نوروزی 
تهیه کننده »دورهمی« از جرئیات این مجموعه 
که همزمان با نوروز ۱۴۰۱ فصل جدید آن پخش 
می شود خبر داد. تیزر برنامه »دورهمی« از در شبکه 
نسیم رونمایی شد و ناصر قدیرکاشانی تهیه کننده 
این مجموعه متنی را در صفحه شخصی خود قرار 
داد که به توضیح مجموعه نوروزی »دورهمی« 
می پردازند. وی نوشت: در ایام نوروز با ویژه برنامه 
نوروزی دورهمی از شبکه نسیم همراه شما خواهیم 
بود. این برنامه با حضور چهره های محبوب شامل 
هنرمندان بازیگران خوانندگان قهرمانان ورزشی 
و … تولید شده که در این فصل به همراه ۷ نفر از 
نزدیکان خود شامل اعضا خانواده دوستان همکاران 
و… به عنوان شرکت کننده در برنامه حضور یافته اند. 
در این فصل رویکرد تولیدکنندگان برنامه استفاده از 
نظرات مخاطبین برای ایجاد لحظاتی شاد و مفرح و 
کاملا متفاوت با فصل قبل بوده که در این راستا برنامه 
با محوریت دورهمی و در کنار آن گفت وگوی مجری 
برنامه مهران مدیری با مهمانان همراه با طرح تعدادی 
سوال طراحی و تولید شده که این پرسش و پاسخ ها با 
لحظاتی بسیار شاد همراه است. سوالات در این فصل 
از حالت تخصصی خارج شده و در سطح اطلاعات 
عموم جامعه طراحی شده که برای همه بینندگان در 
سراسر کشور جذاب و قابل پاسخگویی باشد و ضمن 
بالا بردن سطح اطلاعات عمومی، با پاسخگویی به 
سوالات در منزل، بینندگان از سطح معلومات خود 
مطلع شوند همچنین بیشتر زمان برنامه در قسمت 
دایره و با ۸ نفر شرکت کننده سپری خواهد شد و 
فقط یک نفر در قسمت ربات مسابقه را ادامه خواهد 
داد. مسابقه بصورت گروهی بوده و میهمانِ  دعوت 
شده سرگروه تیم است. در این فصل حدود ۸۰ تیم در 
این مسابقه شرکت خواهند کرد که پس از هر برنامه 
امتیاز تیم مشخص و در پایان مسابقات به بالاترین 

امتیاز جایزه ویژه اهدا خواهد شد.

پخش »جناب عالی« در نوروز
سریال طنز »جنـــاب عالی« به تهیه کننــدگی 
مصطفی رضوانی، کارگردانی عادل تبریـــزی و 
نویسندگی مشترک عادل تبریزی و رویا خسرونجدی، 
نوروز امسال روی آنتن شبکه نسیم می رود. کمدی 
»جناب عالی« نخستین سریال اختصاصی شبکه 
نسیم است که از ۲۹ اسفند هرشب ساعت ۲۳ از 
شبکه نسیم پخش خواهد شد. اسامی بازیگران این 
سریال: امیرحسین رستمی، حسین سلیمانی، بیژن 
بنفشه خواه، میرطاهر مظلومی، مهوش وقاری، گیتی 
معینی، رضا بنفشه خواه، سروش طاهری، محمد الهی، 
امیرمحاسبتی، ایمان اسماعیل پور، کیوان صباغ، 
جواد سلطانی و با حضور بیتا سحرخیز، هنرمندی 
منوچهر آذری. سایر عوامل این سریال عبارتنداز: 
مدیر فیلمبرداری: احمد گودرزی، طراح صحنه: 
مرجان گلزار، طراح لباس: ساناز هاشم پور، طراح 
چهره پردازی: امید گلزاده، مدیر صدابرداری: مهرداد 

دادگری، تدوین: آرش خزایی و....

گـــزارش
 حامد کرزی: 

 اوکراین باید از »افغانستان« درس بگیرد
حامد کرزی، رئیس جمهور سابق افغانستان با اشاره به 
تحولات اوکراین گفته است که اوکراین باید از افغانستان و 
رویدادهای آن عبرت بگیرد. به گزارش مهر، رئیس جمهور 
سابق افغانستان در مصاحبه با یک خبرگزاری هندی گفته 
است که اوکراین نباید به قدرت های بزرگ اجازه دهد که در 
آن جا جنگ نیابتی به راه بیندازند. وی افزود: کشورهایی مثل 
افغانستان و اوکراین نباید در بازی های قدرت های بزرگ دخیل 
شوند. رئیس جمهور سابق افغانستان پیامد حضور کشورهای 
ضعیف در بازی قدرت های بزرگ را لگدمال شدن این کشورها 

عنوان کرد و بیان داشت: »ما همواره لگدمال شده ایم.« 

نخست وزیر چین:
آخرین سالی است که نخست وزیر هستم

نخست وزیر چین تایید کرد که پس از پایان دوره کنونی در 
مارس آتی میلادی از سمتش کناره گیری می کند. به گزارش 
ایسنا، به نقل از خبرگزاری رویترز، لی.کچیانگ به عنوان مرد 
شماره۲ در سلسله مراتب حزب حاکم کمونیست چین از 
۲۰۱۳ نخست وزیر است و براساس قانون اساسی، مدت زمانی 
که می تواند در این سمت باشد، دو دوره تعیین شده است. 
وی گفت: این آخرین سالی است که نخست وزیر چین خواهم 
بود. انتظار می رود شی.جینپینگ، رئیس جمهوری چین برای 
تضمین سومین دوره متوالی به عنوان رهبر حزب حاکم در 
نشست حزبی که پاییز ۲۰۲۲ برگزار می شود، رهبران حزب 
را برای پنج سال آتی انتخاب کند. در سال ۲۰۱۵، چین 
قانون اساسی خود برای حذف محدودیت دو دوره ای برای 
آنهایی که پست ریاست جمهوری را دارند، تغییر داد. رهبران 

حزب؛ نخست وزیر بعدی را انتخاب می کنند. 

ابراهیم کالین: 
 ممکن است »پوتین« و »زلنسکی« دیدار کنند

سخنگوی ریاست جمهوری ترکیه در سخنانی از احتمال 
دیدار روسای جمهوری روسیه و اوکراین در آینده نزدیک 
خبر داد. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، 
ابراهیم.کالین، سخنگوی ریاست جمهوری ترکیه در سخنانی 
درباره احتمال دیدار ولادیمیرپوتین، رئیس جمهوری روسیه 
و ولودیمیرزلنسکی، همتای اوکراینی وی اظهارکرد: این 
دیدار ممکن است در آینده ای نزدیک انجام شود و دلایلی 
برای این اعتقاد ما وجود دارد. وی افزود: این دیدار دیر یا زود 
برگزار شود، ما به ایفای نقش خود برای تسهیل آن ادامه 
خواهیم داد. کالین ادامه داد: تصمیم پایان جنگ توسط 
پوتین اتخاذ خواهد شد و در پایان کسی که حرف آخر را در 
این باره می زند، پوتین خواهد بود. این اظهارات پس از آن 
مطرح شد که رجب. طیب اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه 
در سخنانی بیان داشت که آنکارا به تلاش برای یافتن یک 

راه حل سیاسی میان اوکراین و روسیه ادامه می دهد. 

ولادیمیر پوتین: 
 صادرات انرژی روسیه ادامه دارد

رئیس جمهور روسیه اعلام کرد که صادرات انرژی 
روسیه، از جمله از طریق اوکراین ادامه دارد. به گزارش 
فارس، »ولادیمیرپوتین«، رئیس جمهور روسیه تصریح 
کرد که صادرات انرژی روسیه، از جمله از طریق اوکراین 
ادامه دارد. پوتین در یک نشست اقتصادی گفت: دولت 
آمریکا به دروغ به مردم خود می گوید که روسیه عامل 
افزایش بهای حامل های انرژی در این کشور است. این 
در حالی است که روسیه فقط سه درصد از نفت آمریکا 
را )تا پیش از اعمال تحریم ها( تامین می کرده است. 
رئیس جمهور روسیه اظهارکرد که رویه هایی قانونی 
برای مدیریت از خارج بر دارایی شرکت های خارجی 
که بازار روسیه را ترک کرده اند وجود دارد. پوتین 
همچنین اعلام کرد روسیه به صادرات حامل های انرژی 
ادامه خواهد داد که بخشی از آن از طریق خاک اوکراین 
انجام می گیرد. او همچنین بیان داشت: آمریکا از ایران و 
ونزوئلا می خواهد که در ازای رفع تحریم ها، روسیه را از 
بازار انرژی خارج کنند. رئیس جمهور روسیه همچنین 
هشدار داد اگر غربی ها ممانعت از پشتیبانی برای 
کشتی های تجاری حامل کود روسیه را متوقف نکنند، 
عواقب آن به کل جهان زیان می زند. روزنامه »رأی.

الیوم« در یادداشتی آورده است: »شرکت های آمریکایی 
پس از تحریم نفت ونزوئلا، واردات خود از نفت روسیه 
را افزایش داده بودند. اکنون ونزوئلا تاکید می کند که 
افزایش سهمیه نفت این کشور با هماهنگی اوپک و 
بدون تسلیم شدن در برابر خواسته های ایالات متحده 
انجام خواهد شد. در این یادداشت با اشاره به تاکید 
کاراکاس بر حمایت همه جانبه سیاسی از مسکو در 
جریان بحران اوکراین آمده است: »زمانی که روسیه 
تهدید کرد که نیروهای مسلح خود را در آمریکای لاتین 
و کشورهایی چون ونزوئلا و کوبا مستقر خواهد کرد، 
کاراکاس مخالفتی از خود نشان نداد. ونزوئلا طی سه 
سال گذشته هواپیماهای بمب افکن و کشتی های 
جنگی روسی را دریافت کرده است که این امر 
اعتراض واشنگتن را برانگیخته است. از سوی دیگر 
»ژائولیجیان« سخنگوی وزارت امورخارجه چین با بیان 
اینکه تحریم های واشنگتن علیه مسکو هیچ کمکی به 
حل معضل اوکراین نخواهد کرد، گفته است: »برعکس، 
آمریکا از این طریق باعث ایجاد سر دردهای بیشتری 
خواهد شد. سخنگوی وزارت خارجه چین افزود: 
اقدامات واشنگتن نه تنها باعث آسیب اقتصادی به 
طرفین می شود، بلکه »تاثیر )منفی( بر روند حل و فصل 
سیاسی دارد. اظهارات پوتین در حالی مطرح شده است 
که »جنیفرساکی« سخنگوی کاخ سفید ادعا کرده 
بود: »از دیدگاه ما، در مورد تحریم روسیه، هیچ چیزی 
نباید از آمریکا خواسته شود یا از سوی ایالات متحده 
پیشنهاد شود. ما معتقدیم که در مذاکرات وین یک 

هدف مشترک داریم. 

وزیرخارجه چین:

 امیدواریم جنگ روسیه و اوکراین متوقف شود

جهــــان 
کوتــــاه

وزیرخارجه چین در گفت و گو با همتای 
فرانسوی ابراز امیدواری کرد که »جنگ« 
روسیه و اوکراین متوقف شود. به گزارش 
فارس، منابع خبری در چین از گفت و گوی 
ویدئویی »وانگ.یی« وزیرخارجه این کشور 
با »ژان.ایو.لودریان« وزیرخارجه فرانسه 
با موضوع تنش های غرب با روسیه بر سر 
اوکراین خبر دادند. طبق گزارشی که شبکه 
»الجزیره« در صفحه اخبار تحولات اوکراین 
به نقل از منابع رسانه ای و رسانه های چینی 
از قبیل شبکه »سی سی تی وی« و وبگاه 
»سی جی تی ان« منتشر کرد، وزرای خارجه 
پکن و پاریــس درباره این بحران رایزنی 
کردند. طــبق این گزارش، به نظر می رسد 
ایو. که وانگ.یی طی گفت و گو با »ژان.

لودریان«، برای اولین بار از واژه جنگ برای 
اطلاق به تنش های اخیر روسیه و اوکراین 

استفاده کرد. وانگ.یی ضمن درخواست 
از همه طرف ها برای اتخاذ اقدامات بیشتر 
به منظور اجتناب از تشدید تنش ها گفت: 

»ما امیدواریم که این جنگ هر چه زودتر 
متوقف شود.« طبق گزارش الجزیره، »پکن 
تاکنون تلاش کرده تا یک اقدام متوازن بخش 

ظریف در مورد تهاجم مسکو انجام دهد و 
از محکوم کردن یا چشمپوشی از اقدامات 
روسیه خودداری کرده و در عین حال به 
میانجیگری بین کی یـــف و مسکو تمایل 
نشان داده است. مقام های ارشد پکن از 
زمان تشدید تنش های آمریکا و متحدانش 
با روسیه بر سر اوکرایــن، بارهــا خواستار 
گفت و گو به منظور توقف درگیری ها شده و 
همزمان با تحریم های کشورهای غربی علیه 
روسیه مخالفت کرده است. بر همین اساس، 
»ژائو.لی.جیان« سخنگوی وزارتخارجه 
چین مخالفت پکن با اعمال تحریم ها را 
یکبار دیگر اعلام کرد و خواستار گفت و گو 
به منظور پایان دادن به بحران اوکراین شد. 
وی البته هشدار داد، پکن با اقدام واشنگتن 
برای اعمال تحریم علیه چین به بهانه مقابله 

با روسیه، پاسخ قاطع خواهد داد.

دبیرکل ناتو هشدار داد درگیری در اوکراین نباید به جنگ 
میان روسیه و این پیمان نظامی کشیده شود. به گزارش 
فارس، »ینس.استولتنبرگ« دبیرکل ناتو تاکیدکرد درگیری 
میان روسیه و اوکراین نباید به ناتو کشیده شود. دبیر کل ناتو 
همچنین گفت: »ولادیمیر پوتین« باید هرچه سریع تر نیروهای 
خود را از اوکراین خارج کند و در غیر این صورت با تحریم های 
جدیدی مواجه خواهد شد. استولتنبرگ افزود: درگیری ها در 
اوکراین نباید به جنگی میان ناتو و روسیه تبدیل شود زیرا 
تلفات چنین جنگی بی شمار خواهد بود. دبیرکل ناتو در ادامه از 
متحدان اروپایی این پیمان نظامی درخواست کرد بودجه های 
دفاعی خود را افزایش دهند. هشدارهای استولتنبرگ در 
حالی صورت می گیرند که »ولودیمیرزلنسکی« رئیس جمهور 

اوکراین اصرار دارد کشورهای غربی برای مقابله با روسیه در 
اوکراین منطقه پرواز ممنوع ایجاد کرده یا در عوض به این 
کشور جنگنده ارسال کند. دبیرکل ناتو، دولت آمریکا و دیگر 
متحدان آنها با صراحت پیشنهاد زلنسکی را رد کرده و آن را 
عامل کشیده شدن ناتو به درگیری ها در این کشور توصیف 
کرده اند. از سوی دیگر، آمریکا با ارسال جنگنده های خود به 
لهستان به منظور اعزام جنگنده های میگ لهستانی به اوکراین 
مخالفت کرده است. ۴۳ سناتور جمهوری خواه آمریکایی از 
جو بایدن خواسته اند با لهستان همکاری کند تا جنگنده ها 
و سیستم های دفاع هوایی در اختیار اوکراین بگذارد. این در 
حالی است که »جنیفر.ساکی« سخنگوی کاخ سفید درباره 
علت مخالفت واشنگتن با ارسال جنگنده های لهستانی به 

اوکراین ادعا کرد: »ارزیابی ایالات متحده براساس چگونگی 
جلوگیری از وقوع جنگی جهانی صورت گرفت.« »اسکات.

بریر« مدیر اطلاعات دفاعی آمریکا در جلسه سنای این کشور 
گفت: منطقه پرواز ممنوع در اوکراین کمکی به محافظت از 
نیروهای این کشور در برابر حملات روسیه نخواهد داشت. این 
مقام اطلاعاتی آمریکا افزود: روسیه اغلب از موشک، توپخانه و 
راکت انداز استفاده می کند و البته که از تسلیحات با دقت بالایی 
که از هواپیماهای روسی شلیک می شوند نیز استفاده می شود 

اما تعداد آن محدود است. 

دبیر کل ناتو: 

درگیری اوکراین نباید به ناتو کشیده شود

آغاز برگزاری حضـــوری دوباره کنسرت ها در 
دی ماه با کنسرت های پاپ آغاز شد و مخاطبان باری 
دیگر به تماشای اجراها نشستند ولی در این میان 
کمتر از موسیقی ایرانی نشانی دیده می شد و عمده 
اجراها را، کنسرت های پاپ تشکیل می دادند. حال با 
فروکش کردن شعله شیوع کرونا در کشور، برگزاری 
کنسرت های موسیقی ایرانی، نواحی و کلاسیک هم 
در حال رونق گرفتن است و هنرمندان این حوزه که 
عمدتا مهجور واقع می شوند، در حال بازگشت به 
روی صحنه هستند. حال در راستای برنامه های 

هفته نظامی، گروه موسیقی »بیدل« با عنوان »آفاق 
عشق« به سرپرستی و خوانندگی حسام الدین 
سراج، شب ۱۹ اسفند ماه ـ در تالاروحدت روی 
صحنه رفت. سراج پیش از آغاز این کنسرت گفت: 
خوشحالیم که بعداز دو سال و اندی حمله کرونایی 
باز در خدمت علاقه مندان به موسیقی هستیم. در 
ابتدای این برنامه، تصنیف »ماه من« )مهمان من 
شو ساعتی(« سروده حکیم نظامی گنجوی توسط 
حسام الدین سراج خوانده شد. در ادامه ساز و آواز 
اصفهان، سروده نظامی گنجوی با تک نوازی تار 

توسط بهرام خانی اجرا شد. پس از آن لحظاتی 
تکنوازی عود و سپس تصنیف »ساقی ماهرو )دیدم 
نگار خود را(« سروده مولانا اجرا شد.  در بخش دیگر 
این کنسرت، حسام الدین سراج، تصنیف »باده جانی 
)بده آن باده جانی(« براساس شعری از مولانا را اجرا 
کرد. تصنیف چهارگاه )شکوه وطن( به عنوان بخش 

پایانی اجرا شد.

حسام الدین سراج: 

خوشحالیم بعداز ۲ سال به صحنه بازگشتیم

پژمان جمشیدی: 

»زیرخاکی« سریال سختی است


